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آموزش عالی در ســـال 1402، پستی و بلندی های بسیاری 
را از ســـر گذراند. از روزهای آغازین سال که مثل همیشه 
با لایحه بودجه شروع شـــد و بعد از آن به برنامه هفتم 
توسعه رسید. سپس ماجراهای تقلب های کنکور و رئیس 
سازمان ســـنجش پیش آمد و به آیین نامه استادمحور 
و مهارت آموزی در درس های دانشـــگاهی رسید. در این 
گزارش به ســـراغ فعالان حوزه آموزش عالی ازجمله وزیر 
علوم، معاون آموزشی دانشگاه تهران، رئیس دو پارک علم 
و فناوری امیرکبیر و تربیت مدرس، رئیس دانشگاه تبریز 

و... رفته ایم که در ادامه می خوانید. 

۸مدیردانشگاهیدرگفتوگوبا»فرهیختگان«ازآیندهآموزشعالیمیگویند

مهارت افزایی 
و توجه به اشتغال در صدر اولویت ها

وزیرعلوم:پژوهانه،مهارتمحوریوآییننامهارتقااولویتسالآتیاست

مهم ترین اتفاق امسال تصویب اساسنامه صندوق عتف بود

یر علوم،  محمدعلی زلفی گل، وز
ی: فعالیت های  تحقیقات وفناور
یاد  وزارت علوم در سال 1402 بسیار ز
یـــن  مهم تر ز  ا یکـــی  مـــا  ا  . د بـــو
فعالیت هایـــی کـــه انجـــام دادیـــم، 
تصویب اساسنامه صندوق علوم، 
ی بـــود که انجام  تحقیقـــات و فناور
گرفتـــن شناســـه و  شـــد و در پـــی 
اختصاص ردیف در بودجه هستیم. از دیگر مصوبات مهم ما، تصویب 
دســـتورالعمل پژوهشـــگران مســـتقل بوده و مربوط به کســـانی است که 
شغل دولتی ندارند اما مدرک کارشناسی ارشد و دکتری دارند و مشخص 
کـــرده که چگونه می توانند فعالیت پژوهشـــی انجـــام دهند. همچنین 
دســـتورالعمل انتخاب دانشـــجویان سرآمد نیز اتفاق افتاد. موارد دیگر 

بحث تصویب دستورالعمل پرداخت پژوهانه به دانشمندان یک درصد 
ملی و بین المللی، تصویب جذب نخبگان به عنوان عضو هیات علمی 
خارج از فراخوان در دانشـــگاه ها، امریه پســـادکتری، تصویب 5 درصد 
بودجـــه فرهنگـــی و 15 درصـــد پژوهشـــی در برنامه توســـعه هفتم اتفاق 
مبارکی است. از اتفاقات دیگری که امسال در وزارتخانه افتاد، بحث 
خوابگا ه های متاهلی اســـت که 40 درصد افزایش پیدا کرد. تاســـیس 
ســـامانه فرهنگ نمـــا اهمیـــت دارد کـــه بتوانیم فعالیت هـــای فرهنگی 
دانشـــگاه ها را رصد کنیم. همچنین بحث، فرهنگنامه یا فرنامه که در 
کنار کارنامه علمی دانشـــجویان اســـت که در زمان اســـتخدام بتوانند 
فعالیت های خود را ارائه دهند. اولویت های سال بعد ما در چند بخش 
، تصویب آیین نامه پژوهانه  اســـت. بحث توســـعه آموزش مهارت محور
جامع که در ســـند توســـعه هفتم آمده از اولویت های ماســـت. سومین 

اولویت نیز نهایی کردن آیین نامه ارتقاست. 

باید نیاز جامعه را با مرزهای دانش تلفیق کرد

جواد محمدی، رئیس پژوهشگاه 
یسـت  ملـی مهندسـی ژنتیـک و ز
آمـوزش عالـی در  ی: نظـام  ر فنـاو
کـه  سـال 1402 بـه ایـن صـورت بـود 
وزارت علـوم و وزارت بهداشـت و 
ی  ا جـر ا ل  نبـا به د د  ا ز آ ه  نشـگا ا د
 . نـد د بو د  خـو سـتی  د لا با د  سـنا ا
مهم تریـن سـند بالادسـتی در نظـام 
تعامـات  سـند،  و  کشـور  علمـی  جامـع  نقشـه  مـا  عالـی  آمـوزش 
ی اسـامی ایـران و از سـمت دیگـر سـند  بین المللـی علمـی جمهـور
دانشـگاه اسـامی اسـت. هـر کـدام از ایـن دسـتگاه ها بخشـی از ایـن 
، وزارت  یـت خودشـان قـرار دادنـد. درحال حاضـر اسـناد را در اولو
علوم و دانشـگاه آزاد به دنبال این موضوع اسـت که بتوانند در مسـیر 
پاسـخگویی بـه نیـاز جامعـه، حرکـت کننـد یعنـی پروژه هـای علمـی  
خـود را بـه  سـمت و سـوی نیـاز جامعـه ببـرد. ایـن نکتـه ای اسـت کـه 
مـا در وزارت علـوم و دانشـگاه آزاد شـاهد آن هسـتیم. نکتـه مهمـی 
یـف پروژه هـای  کـه در تعر کـه بایـد بـه آن توجـه داشـت، ایـن اسـت 
علمـی، هـر دسـتگاهی بایـد نیازهـای ملـی را احصـا و اولویت بنـدی 
یـف کنیـم و در آن  کنـد. ممکـن اسـت مـا 5 هـزار موضـوع علمـی را تعر
یت بنـدی در مسـائل ملـی داشـته  گـر نتوانیـم اولو یم، امـا ا درگیـر شـو
گـذار  یت گرایـی بـه برخـی از دانشـگاه ها وا باشـیم و به صـورت مامور
یادی از پروژه            ها باقی می ماند  نکنیم، بعد از مدتی می بینیم تعداد ز
ایـن صـورت اسـت و  بـه  بـه سـراغ آن نمـی رود. معمـولا  کسـی  کـه 

دانشـگاه ها دوسـت دارنـد بـه سـراغ مسـائل سـاده تر برونـد و مسـائل 
کان کـه پیچیـده اسـت و فعالیـت بـزرگ و گروهـی را می طلبـد، مـورد 
کان را در حوزه هـای  غفلـت واقـع می شـود. مـا بایـد اولا، مسـائل 
کـدام دانشـگاه و پژوهشـگاه می تواننـد  کـه  کنیـم  تخصصـی احصـا 
یـت دهیـم کـه  حـل کننـد و سـپس بـه آن پژوهشـگاه یـا دانشـگاه مامور

مسـاله را حـل کنند. 
ژه علمـی و دکتـری یـا... اسـت. ممکـن اسـت  کار و پـرو در قالـب 
ژه دکتـری  پـرو یـا، هفـت هشـت  ارشـد  ژه  پـرو  20 ن  کا موضوعـی 
یـم.  داشـته باشـد. این گونـه مـا می توانیـم به سـمت مسـائل جامعـه برو
کنیـم. بایـد دقـت  درعین حـال نیـز بایـد در مرزهـای دانـش حرکـت 
گر می خواهیم مسـائل  کنیم که حل مسـاله به تنهایی کافی نیسـت. ا
گـر  جامعـه را حـل کنیـم بایـد در مرزهـای دانـش حرکـت کنیـم. البتـه ا
مـا هنـری بـه خـرج دهیـم و تلفیقـی بیـن نیـاز جامعـه و مرزهـای دانـش 
یـف کنیـم، آن زمـان می توانیم در مسـیر  را به عنـوان پروژه هـای ملـی تعر
پیشرفت علمی حرکت کنیم و درعین حال نیاز جامعه را نیز پوشش 
یـک اسـت و دنیـا  دهیـم. برخـی از پیشـرفت ها در حـوزه بیوتکنولوژ
ی هـای ژنتیکـی  ی از بیمار کـه تعـداد بسـیار بـه ایـن سـمت مـی رود 
کنـد. چنیـن  کسـن هایی علیـه سـرطان را تولیـد  کـرده یـا وا را درمـان 
ن اسـت و هـم بـرای جامعـه مفیـد اسـت کـه در  مـواردی هـم در مـرز ژ
آینـده زمانـی کـه مـا ببینیـم در کشـورهای متعـددی وجـود دارد. وقتـی 
ما ببینیم در کشورهای متعددی، این مورد وجود داشته باشد، مردم 
یـل حرکـت کنیـم.  کـه مـا نیـز می خواهیـم در ایـن ر مطالبـه می کننـد 
ی می تـوان در رقابـت بـا دنیـا پیـش رفـت.  بـا آینده نگـری و آینده نـگار

کامل کردن زنجیره علم باید اولویت سال آتی باشد

صفر نصرالله زاده، رئیس دانشگاه 
: در ســـال 1401 اتفاقات مهمی  تبریز
در آمـــوزش عالـــی افتـــاد. یکـــی از 
بخـــش   ، ت عـــا ضو مو یـــن  مهم تر
یت گرایی دانشـــگاه ها بود. در  مامور
یـــی  ا یت گر ر مو ما ب  چـــو ر چها
دانشگاه ها، آمایش آموزش عالی در 
کلیه اســـتان های کشـــور مورد توجه 
قرار گرفت و به دانشگاه ها اباغ شد. این موضوع بسیار مهم است. در 
بحث اشـــتغال آفرینی، بورس صنعت نیز اتفاقات بســـیار خوبی افتاد 
که وزارت علوم همچنان پیگیر این جریان هاســـت. بحث دیگری که 
اتفاق افتاد، بحث دانشگاه های حکمت بنیان بود که به نظر من مقوله 
بســـیار مهمی است. اینکه دانشـــگاه های ما ضمن کارآفرین بودن، در 
ی، رشـــد و توســـعه داشـــته باشند بسیار اهمیت  زمینه پژوهش و فناور

ی و  گردپرور دارد. همچنیـــن بایـــد بتواننـــد در کنـــار آن به مباحث شـــا
تربیت حکیمان و دانشمندان زبده نیز همت گمارند. 

دربـــاره اولویت هـــای ســـال آینـــده بایـــد اشـــاره کنـــم در حـــوزه آمـــوزش 
ی در وزارت علوم،  عالی، خوشـــبختانه بعد از تشـــکیل معاونت فناور
ی صورت می گیرد  یســـت بوم فناور جهت گیری، در ارتباط با توســـعه ز
کـــه به نظـــر مـــن اهمیت بالایی دارد و باید از اولویت ها باشـــد. البته در 
ی باید به دانشـــگاه حکمت بنیان توجه شـــود. از  کنار پژوهش و فناور
ی و کامل کردن، زنجیره تولید  یست بوم فناور سمت دیگر نیز توسعه ز
علـــم یکـــی دیگـــر از اولویت هایی اســـت که باید مورد توجـــه قرار گیرد. 
این دو مورد از اولویت های مهمی اســـت که باید در دســـتورکار وزارت 
علوم قرار گیرد. یکی از دیگر مواردی که شورای عالی انقاب فرهنگی 
به صورت جدی پیگیری می کند، بحث بازنگری در سند علم و فناوری 
استان هاســـت که گام بســـیار مهم و از اولویت هایی است که در سال 

آتی نیز پیگیری می شود. 

استادمحوری مهم ترین اتفاق ۱۴۰۲ بود

، معاون آموزشی  کشتکار اصغر 
دانشگاه جامع علمی- کاربردی: 
از نظر من یکی از اقدامات اساسی 
امسال این بود که پذیرش دانشجویان 
در دوره دکتری، براساس استادمحوری 
و با توافق استاد و دانشجو صورت گیرد. 
در استاد حوری، وزیر معنی خاصی را 
مدنظر داشتند که به استاد و دانشجو 
این توان را می دهد که با هم مذاکره کنند و به توافق برسند و در زمینه خاصی، 
دوره ببینند و متخصص شوند. یکی از اولویت هایی که باید درنظر گرفته 
شود، آمایش است؛ چراکه آمایش بیس این است که ما آموزش ها را به گونه ای 
انجام دهیم که نیاز کشور و نیاز منطقه را برطرف کنیم. برای اینکه بتوان آن 

را انجام داد باید نیاز کشور را بشناسیم و ببینیم در چه زمینه هایی نیاز به 
تربیت نیروی انسانی داریم. این به معنی آمایش است. طرح، تهیه و اجرای 
آمایش از مهم ترین اولویت های آمایش است و به نظر می رسد سال بعد باید 
بر این موضوع اصرار داشته باشیم. آمایش در دانشگاه ما انجام شده و هر 
سال آپدیت می شود. از هشت هزار و هفت کدرشته، سه هزار و 700 کد رشته 
شده است. همچنین هزار کدرشته جدید فعال کردیم که این هزار کدرشته 
براساس 125 برنامه درسی جدید است که می تواند دانشجویان را وارد بازار 
کار کند و می توانند شرکت هایی بزنند که بسیار پردرآمد باشند. طرح آمایش 
منجر به افزایش 23 درصدی دانشجویان امسال در دانشگاه ما شد. عاوه 
بر اینها آمایش را در جهت رشته ها انجام می دهیم و مراکزی که به وجود 
آورده ایم براساس آمایش به وجود آمده است. ما در آغاز دولت 970 مرکز فعال 

داشتیم که الان 370 مرکز فعال کاما خصوصی داریم. 

پیوند دانشگاه و بازار کار؛ اولویت ۱۴۰۳ 

ئیـس  ر  ، ی نیـا هر طا قـر  علی با
یـزی  موسسـه پژوهـش و برنامه ر
آموزش عالی: برنامه تحولی که در 
آمـوزش عالـی و در حـوزه وزارت 
ی  علـوم داشـتیم اهمیـت بسـیار
دارد. اول بحـث توجـه بـه پیوسـت 
توسـعه  و  ایجـاد  بـرای  اشـتغال 
کـه  کیـدی  رشته هاسـت. پیـرو تا
کیـد،  زارت علـوم، هم راسـتا بـا ایـن تا رهبـر داشـتند، مجموعـه و
سیاسـت خـود را بـرای حمایـت از رشـته ها و گسـترش رشـته ها بـا 

دیـدگاه ایشـان تطبیـق داد کـه مبـادا مـا بـا توسـعه آمـوزش عالـی بـه 
تربیت دانش آموخته بیکار و عصبی کمک کنیم. بر همین اساس، 
کـم شـد و بـرای توسـعه های  در توسـعه کمـی، نـگاه محتاطانه تـر حا
گـر دانشـگاهی،  یـف شـد کـه ا جدیـد، ضرورتـا پیوسـت اشـتغال تعر
یـف  خواسـت رشـته ای را بگیـرد، حتمـا بایـد پیوسـت اشـتغال را تعر
گر اسـتان کرمان، بخواهد در رشـته، مهندسـی  کند. به عنوان مثال ا
معدن، دانشـجو بگیرد. پیش از آن باید طرح توجیهی داشـته باشـد 
ی خواهنـد داشـت، درنتیجـه  کار کـه دانش آموختـگان چـه زمینـه 
پیونـد بیشـتری بیـن دانشـگاه  و بـازار کار برقـرار می شـود. شـاید ادامـه 

همین روند بتواند از اولویت های سـال آتی باشـد. 
ماموریت گرایی و تنظیم هندسه آموزش عالی؛ هدف سال ۱۴۰۳

سیدفرهنگ فصیحی، رئیس پارک 
 : علـم و فنـاوری دانشـگاه امیرکبیر
یکـی از مهم تریـن اولویت هایـی کـه 
در نظـام آمـوزش عالـی وجـود دارد و 
کـه به صـورت  یکـی از بحث هایـی 
یت گرایی  جدی مطرح است، مامور
اسـت کـه تنظیـم و هندسـه آمـوزش 
ی کشور است.  عالی و علم و فناور
کان در هـر دو بخـش بـا  ایـن دو موضـوع بسـیار مهـم اسـت و مـا کمـا
ی اجرایی  تداخـات نهـادی مواجهیـم، حتـی در فصل سیاسـتگذار
کـه شـورای جهـش تولیـد و قانـون راهبـردی وجـود دارد، همچنیـن 
خـود نظـام حمایت هـای تامیـن مالـی هوشـمند می خواهـد و نظـام 

تامیـن مالـی مشـخص ندارنـد، یعنـی کسـی نمی دانـد که برای کدام 
یـک از اهـداف آمـوزش عالـی چقـدر منابـع صـرف می شـود. ایـن 
کـه اهمیـت دارد و مـن اسـم آن را مهندسـی و  موضوعاتـی اسـت 
و  ا  یت گـر مامور می گـذارم.  عالـی  آمـوزش  نظـام  هندسـه  تنظیـم 
ی  مسـاله محور کـردن ایـن موضوعـات بسـیار اهمیـت دارد. بسـیار
یتـی بـرای آنهـا  ن متقاضـی عرضـه می شـود و اولو از رشـته ها بـدو
از منظـر  آمـوزش عالـی  نظـام  کـردن  یت گـرا  نـدارد. مامور وجـود 
کـز اسـتان کـه بـا دسـتگاه های اجرایـی  دانشـگاه های خـاص و مرا
مرتبـط هسـتند. دسـتگاه های اجرایـی به شـدت نیازمنـد وجـود 
یف  کـز علمـی و آموزشـی حرفـه ای هسـتند تـا بتواننـد افـکار و تعر مرا
یف مسـاله کنند،  کزی را که بتوانند تعر مسـاله را هدایت کنند؛ مرا

یم.  در کشـور بسـیارکم دار

مهارت محوری و اشتغالزایی؛ اولویت سال آتی 

 محمود کمره ای، معاون آموزشی 
دانشـــگاه تهران: یکی از مهم ترین 
یادی در دوره  تصمیماتی که تاثیر ز
آموزشـــی لیســـانس خواهد داشت، 
و  تـــی  ر مها ی  س هـــا ر د بحـــث 
اشتغالزایی است که به نظر می رسد 
یـــت ســـال آتی نیـــز خواهد بود.  اولو

ی، بحـــث جدیـــدی بود که در ســـال 1402 اباغ شـــد. در  اســـتادمحور
گر درست  برخی دانشـــگاه ها نیز اجرا شـــده و نظامی جدید اســـت. ا
گر درست و به خوبی اجرا نشود،  اجرا شـــود که تحول مثبت اســـت و ا

مفید نخواهد بود. 
اتفـــاق دیگـــری که در این ســـال افتاد، مســـاله امکان پذیرش دانشـــجو 
در ارشـــد و دکتری به صورت اســـتادمحور اســـت و فعالیت هایشـــان را 

ارائه دهند. 

آقایان، به رتبه خلاقیت و نوآوری توجه کنید!

حسین نادری منش، رئیس پارک علم 
ی دانشگاه تربیت مدرس:  و فناور
نکته مثبت امسال از نظر من این است 
که نگاهی در کشور ایجاد شد که درک 
ی نیاز جدی کشور است،  کردند فناور
همچنین دانشگاه های نسل چهار به بعد 
فناوری و هدایت پایان نامه ها توجه کردند 
و در آیین نامه ارتقای جدید، ردپای جدی 

برای فعالیت های فناورانه گذاشته شد. از این طریق تا حدی مسیر و ریل گذاری 
اصاح شده است. این مهم ترین نکته مثبت است اما یکی از نکات منفی 
که در بودجه 1402 وجود داشت، این بود که پارک های علم و فناوری دانشگاهی 
که بودجه مستقل داشتند، نه تنها استقال بیشتری به دست نیاوردند، بلکه 
حتی بودجه شان با بودجه های دانشگاهی یکی شد. این موضوع بدترین اتفاقی 
ی بود. عما  بود که می توانست بیفتد و برخاف مباحث ارج نهادن فناور
پارک های دانشگاهی به جزئی در داخل دانشگاه تبدیل شدند که فشارها و 
پیگیری های متعددی صورت گرفته که این موضوع نیز اصاح شود، حتی از 

یر علوم نیز موافقت بازگشت بودجه اختصاصی اعام شده و  سمت وز
یم در سال بعد اتفاق خوبی بیفتد؛ چراکه مساله ای که به آن اشاره شد  امیدوار
مسیر عقب گرد بسیار بدی در مقابل اتفاقات و ادعاهاست.  مهم ترین اولویت 
ما، با توجه به اینکه در شاخص نوآوری و خاقیت، رتبه مان از 53 به 60 رسیده، 
توجه به اشکال جدی در بحث زیرساخت ها، قوانین و مقررات و این مباحث 
است. این رتبه برای ما بسیار بد است؛ چراکه در علم و فناوری و دانش رتبه 
یم. مهم ترین اولویت ما در آموزش عالی باید این باشد که  بسیار خوبی دار
زیرساخت ها اصاح شود و فرآیند به صورتی باشد که ریل گذاری جدی صورت 

گیرد تا نقش تولیدات دانش بنیان از الان به سرعت افزایش داشته باشد. این 
موضوع مستلزم این است که کشور ریل گذاری درستی برای تولید داشته باشد 
و فرآیندهای امروز که ضد آن است، اصاح شود. مثا کشور تولیدمحور نباید 
سود بانکی بیشتر از 3 یا 4 درصد داشته باشد، تورم آن نباید بیش از 3 یا4 
درصد باشد. 50 درصد سود شرکت های ما شامل، سود بانکی و تورم و پول 
در گردش می شود. این موضوعات باید اصاح شود، همه دنیا می گویند که 
از سرمایه مفروض باید دانش ایجاد کرد، اما در ایران برعکس است. اتفاقا الان 

بسیاری از سرمایه گذاران به دنبال تیم های قوی دانشی می گردند. 

فاطمه طاری بخش
خبرنگار گروه دانشگاه 

گهی تغییرات شـــرکت ســـهامی خاص توسعه گردشـــگری تمدن آزاد پارس به شناسه  آ
ملی 14005579036 و به شـــماره ثبت 486394 به اســـتناد صورتجلســـه مجمع عمومی 
فوق العاده مورخ 1402/08/01 تصمیمات ذیل اتخاذ شد؛ محل شرکت به آدرس استان 
ک 1،   تهران، شهرستان تهران، بخش مرکزی، شهر تهران، قلهک، بلوار آینه، کوچه گل یخ، پا
بلوک غربی، طبقه 7، واحد 701 به کد پستی: 1949635883 تغییر یافت و ماده مربوطه 
دراساســـنامه اصاح گردید. مجوز به شـــماره 14021/126/15657 مورخ 1402/11/07 وزارت 
ک کشور اداره ثبت  میراث فرهنگی صنایع دستی و گردشگری سازمان ثبت اسنادواما

شرکت ها و موسسات غیرتجاری تهران )1685220(

صدای نخبگان، نگاه جوانان
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